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S REDI  S E Z ON E
Borba za letošnjo proizvodnjo 

se bliža svojem u višku. Smo s re 
di sezone. Ogrom ne količine n a j
različnejše zelenjave p riha ja jo  v 
tovarno vsak dan. V obrat Argo 
p riha ja  dnevno preko 70 kam io
nov. Č eprav nam  je suša p re k ri
žala m arsika te ri račun, le tina  Da- 
radižnika le ni tako m ajhna. Do 
konca odkupa bomo gotovo p re 
jeli iz našega področja okrog 250 
vagonov svežega paradižnika. N a
ši ribiči z nestrpnostjo  čakajo, da 
se jim  »m orje odpre« in da tudi

jev proizvodnje odločilna in veli
ka, n ikakor ne m orem o mimo za
slug, ki jih  p ri tem  delu pridobi
vajo p rav  naše žene.

Ko bi znali tako lepo opisovati 
kot naš p isa te lj Ivan  Tavčar, bi 
hvalospev naši ženi-delavki goto
vo ne bil slabši od zanosnih be
sed, ki jih  je Ivan  T avčar v C vet
ju  v jeseni naslovil na slovensko 
km etico-m ater. M ar tud i naše že- 
ne-de lavke ne drže na svojih ra 
m ah treh  vogalov naše tovarne? 
Mi rad i govorimo, koliko vagonov 
in kam ionov te in one v rste  su 
rovin je  prišlo v našo tovarno. 
K aj radi pa nozabljam o, da gredo 
vsi ti vagoni in kam ioni m ateria 
la skozi roke naših  žena. Da so 
njihove roke razbolene vsled to-

Višek sezone nalaga vsakem u  
izmed nas svoje breme in  svojo  

odgovornost

oni prispevajo  svoj delež k celot
nem u dohodku podjetja. M arsi
kdo od nas se z ju tra j ogleduje po 
m orju  in tam  išče naše ladje, da 
bi že iz njihovega razporeda raz
bral, je  bil ulov ugoden ali ne. 
V tovarno p riha ja jo  vse večje ko
ličine ribe.

Višek sezone nalaga vsakem u 
od nas svoje brem e in svojo od
govornost.

Č eprav je  odgovornost naših 
tehničnih kadrov in o rganizator

likšnih količin, da m arsikdaj koža 
na njihovih dlaneh k ar poka od 
to likšnih opravil. Resnično so 
oporni zidovi naše tovarne. Vsa 
čast jim  in hvala za vse to!

P rav  sedaj se odloča, kako bo
mo v letošnjem  letu uspeli. Bomo 
dobro in kvalitetno  predelali in 
izkoristili vso surovino, ki jo zbi
ram o za proizvodnjo celega leta? 
Bomo vzdržali v napornem  delu, 
ki zahteva tudi do deset in še več 
u r na dan? Vsakem u od nas je 
jasno, da ni dovoli, če surovino v 
celoti predelam o. Odločilno za 
naš dohodek je to, da vsako su 
rovino čim bolj izkoristim o, da 
p ri njej dosežemo čim večji iz- 
plen. O grom nem u delu se torej 
p rid ružu je  tudi ogrom na odgo
vornost za gospodarno delo. Gre 
torej res za pravo bitko, k je r ni 
predaha niti odstopanja. P o tru 
dimo se, da bomo to bitko z uspe
hom izbojevali.

Volitve v  komunalno skupnost 
socialnega zavarovanja

K om une dobivajo v zadnjem  
času vse večji vpliv na družbena 
in ekonom ska dogajan ja na svo
jem  območju. Edino socialno za
varovan je je  inštitucija, ki je  še 
danes ostala tipično ok rajna  služ
ba. Novi zakon o socialnem  zava
rovan ju  pa predpisuje, da bodo 
z novim  letom  tud i v tej veji 
družbene dejavnosti zagospodarili 
sam i zavarovanci, seveda preko 
svojih zastopnikov. K er bo stop
n ja prispevka za zdravstveno za
varovanje odvisna od porablienih  
sredstev, od socialne politike v 
naših podjetjih , bomo m orali v 
bodoče z vso pazljivostjo  sprem 
lja ti vzroke naše odsotnosti z de
la. V naši obični je  prem alo za
varovancev, da bi lahko v pogle
du socialnega zavarovanja bili sa
m ostojni. Zato ne kaže nič d ru 
gega, kakor da se v tem  pogledu 
združim o s p iransko in koprsko 
komuno. Ta kom unalna skupnost 
socialnega zavarovanja bo imela 
skupščino, ki bo odločala p red 
vsem o višini prispevkov social
nega zavarovanja, pa tudi o po
sebnih dodatnih  prispevkih  tudi

za posam ezna podjetja  (kolikor 
bodo s svojim i bolezninam i po
vzročala nadpovprečne stroške). 
Z aradi tako občutljivih stvari, o 
ka terih  bo skupščina odločala, 
m oram o v to skupščino izbrati 
res najsposobnejše ljud i iz kom 
binata, tako da bodo tudi sposob
ni b ran iti naše in terese te r  voditi 
zavarovalno politiko, ki bo v in 
teresu  vseh treh  obalnih občin. 
Skupščina obalnih občin bo im e
la 57 članov. Od tega bodo v K o
pru  izvolili 30, v P iran u  14 in v 
Izoli 13 članov, pač odvisno od 
števila zavarovancev v vsaki ko
muni.

V »Delamarisu« bomo izvolili 4 
člane za skupščino socialnega za
varovanja. Volitve moramo izpe
ljati najkasneje do 15. t. m.

Kandidate bo predlagal ko lek
tiv sam, dokončno pa jih bo izvo
lil delavski svet kombinata.

V ilustracijo  dajem o nekaj p re
glednic, ki vas bodo p rav  gotovo 
zanim ale. Posam ezne občine im a
jo tole število zavarovancev:

(N adaljevanje na str. 4)
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Izredna seja delavskega sveta
D elavski svet je  na izredni seji 

31. avgusta 1962 spreje l naslednje 
sklepe:

1. O dobrava se na je tje  k red ita  
za tra jn a  ob ratna  sredstva p ri J u 
goslovanski bank i za zunanjo  t r 
govino v znesku 300 m ilijonov d i
narjev . K redit se bo vrn il v osmih 
le tih  po 6 %  obrestn i m eri te r  z 
lastno  udeležbo 15°/o. P od jetje  se 
zavezuje, da bo z dobljenim i fi
nančnim i sredstv i finansira lo  po
večani izvoz, obenem  se kom bi
n a t zavezuje, da bo v obratna  
sredstva  letno vlagal najm an j 20 
m ilijonov d inarjev  iz čistega do
hodka. K er poslujem o z enakim i 
obratn im i sredstv i kot pred  leti, 
ko je  znašal naš celotni dohodek 
3,5 m ilijarde, je  nujno, da ta  k re 
dit najam em o.

2. Za čas od 1. ja n u a r ja  do 1. 
avgusta le ta 1962 se pri obračunu 
osebnih dohodkov EE kom erciale 
odbije vrednost napotnic ?a delo 
v skladiščih gotovih izdelkov. N a
potnice naj b rem ene cen traln i 
sk lad  osebnih dohodkov. Od 1. 
sep tem bra dalje  velja  za sk lad i
šče gotovih izdelkov ločen, sam o
sto jen  obračun u stvarjenega do
hodka. Skladišče gotovih izdelkov 
u s tv a rja  svoj dohodek na podlagi 
cenika in je  zato v enakem  polo
žaju kot proizvodne EE. N apot
nice bodo brem enile njihov do
hodek.

3. Izplačajo naj se razlike ti
stim  neproizvodnim  EE, ki so v 
mesecu ju n iju  dobile prem alo iz
plačano (vsaki posebej). Od 1. av 
gusta dalje  naj se vrši obračun 
u stv a rjen ih  osebnih dohodkov EE 
kom erciale, glavne unrave, sploš
nega sek to rja  in  GRS na isti 
osnovi, to se p rav i v rednost toč
ke naj bo v vseh navedenih  EE 
enaka. P reveč izplačane osebne 
dohodke v prvem  polle tju  naj 
v račajo  adm in istra tivne EE vza
jem no, tako  da bo vrednost točke 
enaka.

4. Splošni sek tor naj s kom isi
jo  za proučevanje n ag ra jev an ja  
pred laga DS, ka te ra  delovna m e
sta naj se v adm in istra tivn ih  EE 
ukinejo  (do 20. sentem bra).

5. N aši b ravci se p rav  gotovo 
še spom injajo, da je  DS že po za
k ljučnem  računu  1961 letos aprila 
sp reje l sklep, da se ne razdeli vsa 
sredstva, ki so izhaja la iz pozi-

' tivne razlike. Ta predlog DS, so 
tisti, ki jim  je  po p rav iln iku  ta 
d en a r p ripadal, upoštevali in  s e  
ga delno odrekli.

DS odobrava, da se p renese
jo  sredstva iz posebnega računa 
p ri NB (ostanek pozitivne razlike 
iz lanskega leta — okrog 384.000) 
na b lagajno vzajem ne pomoči. Ta 
sredstva  se lahko uporab ijo  iz
k ljučno za posojila članom  kolek

tiva. S indikalni odbor m ora pol
letno poročati DS o koriščen ju  teh  
sredstev.

6. P o trju je jo  se ceniki del, ki 
jih  je  podala kom isija za n ag ra 
jevanje , s sprem em bo, da se tako 
prilagode, da bo vrednost točke 
v prvem  polletju  1962 znašala 1,03 
za vse proizvodne EE. Po tako 
poprav ljen ih  cenikih naj se izvr
ši izplačilo razlike za jun ij in ju 
lij, k a jti v teh  m esecih se je  iz
plačalo točko le do vrednosti 1

Člen 19.
Delavski sv e t podjetja  odloča 

veljavno, če je  na zasedanju  več 
kot polovica članov. D elavski svet 
odloča z večino glasov prisotn ih  
članov.

Zanim ivo je, da odločbe o g la
sovanju  ne predvidevajo  v nobe
nem  p rim eru  kvalificirane veči
ne. V m arsika te ri delovni o rgani
zaciji poznajo tako im enovano 
kvalificirano večino. O bstaja n a 
čelno vpraašn je, a li ne bi bilo po
trebno, da se za sklepe, o n ek a te
rih  živ ljenjsko pom em bnih odlo
čitvah za delovno organizacijo 
zah teva kvalificirana večina. Sa
m o v osvetlitev: »Delavski svet 
sklepa o b istvenih  sprem em bah, 
o organski sestavi sredstev, o 
dolgoročni zadolžitvi, ki bo b is t
veno vp livala na obseg osebne in 
splošne potrošnje, o odpustitvi 
večjega števila delavcev, o zd ru 
žitvi z nekim  drugim  podjetjem , 
o sprem em bi razm erij delitve či
stega dohodka.« Po določbah, ki 
so navedene v citiranem  členu, se 
lahko prim eri, da zadevo izgla
su je kom aj dobra če trtin a  članov 
delavskega sveta. Takih odločitev 
pa seveda ne bi kazalo p repustiti 
tako ozkemu krogu delovnega ko
lektiva, nasprotno, to so zadeve 
(ki niso vse), za ka te re  bi bilo 
potrebno, celo obvezno predhod
no dobiti m nenje celotnega delov
nega kolektiva. Še več, potrebno 
bi bilo razm isliti, ali ne bi kazalo 
v tak ih  p rim erih  predpisati DS, 
da obvesti delavce o priporočilih, 
stališčih  in ugotovitvah posam ez
nih družbenih  organov in organi
zacij. Tako bi to rej DS vnaprej 
vedel za stališče ko lektiva in d ru 
gih družbenih  čin ite ljev  in bi se 
seveda tudi v večji m eri zavedal 
odgovornosti, ki jo s svojo odlo
čitvijo  prevzam e nase.

Drugi odstavek 28. člena
P redsedn ik  UO sk licu je seje na

lastno pobudo, na predlog sindi-

dinarja . T akšni ceniki bodo ve
lja li do konca leta, razen ako se 
sprem eni tehnološki proces, orga
nizacija dela ali se uvede nove 
stroje. Tehnični d irek to r je  dol
žan om enjene sprem em be v n a 
prej sporočiti kom isiji za prouče
vanje nagra jevan ja .

7. U prava kom binata naj sporo
či svoje m nenje DS, ali naj se 
skladišča gotovih izdelkov obra
čunava kot eno obračunsko enoto 
ali ločeno.

kata  ali pa na zahtevo ka te reg a
koli člana upravnega odbora.

Ob tem  določilu se vsili v p ra 
šanje, če ne bi bilo m orda opor- 
tuno odrediti, da m ora predsed
n ik  sk licati sejo  tudi, kad a r to 
zah teva delavski svet, ki vendar 
voli up ravn i odbor.

Clen 29.
P redsedn ik  m ora zaradi p rav il

nega dela upravnega odbora vse 
točke dnevnega reda p rip rav iti in 
zah tevati od d irek to rja  ali pa od 
oseb na strokovnih  delovnih m e
stih, da izdelani predlog obrazlo
žijo.

To določilo je  zanim ivo iz dveh 
vidikov. P rv i je  v naslednjem : 
»Ali ne bi bilo potrebno zah teva
ti od strokovnih  delavcev, da 
istočasno podrobno obrazlože UO 
posam ezna vp rašan ja  te r  tudi 
predlože vse realno  možne rešitve 
za u red itev  zadeve, ki se o njej 
razprav lja , da mu predlože g ra 
divo iz katerega so razv idn i re 
zu lta ti in  posledice, ki jih  sproži 
vsaka izmed m ožnih rešitev? 
Ali ne bi bilo koristno  od s tro 
kovnih služb, da in form irajo  UO 
o vseh m ožnih rešitv ah  v  danih  
pogojih in ne, da nastopajo  samo 
z eno rešitv ijo  za k a te ro  so se 
odločili v strokovnih  službah.

Cim strokovne službe p red la
gajo različne rešitve in obrazlože 
tudi kakšne rezu lta te  in posledice 
je  p ričakovati od vsake izmed 
priloženih rešitev, potem  na ta  
način, dajejo  prak tično  osnovo za 
razp rav ljan je  in  sk lepanje u p rav 
nega odbora .

Sam o na ta  način se nam reč 
up ravn i odbor znajde p red  nalo
go, da se odloči za eno izmed 
predloženih rešitev  in da na ta  
način tudi prevzam e odgovornost 
za svojo odločitev. O m enjeno n a 
čelo pa je  zanim ivo še iz enega 
vid ika: »Ali je  načelom a pravilno, 
da se UO veže samo na strokov
no m nenje strokovnih  služb, ki 

(N adaljevanje n a  str. 3)

ŠE VEDNO PRI OSNUTKU 
PRAVIL PODJETJA
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KDAJ BO GOTOVA 
NOVA ŠOLA

V začetku tega le ta  smo z veli
kim veseljem  pozdravili začetek 
g radn je  nove šole zlasti še, ker 
je  bilo tedaj zagotovljeno, da se 
bo pouk lahko začel v novi šoli 
že v letošnji jeseni. Tako je  bilo 
rečeno in v pogodbi tud i zapisa
no, da bo šola 31. avgusta gotova. 
Ta optim izem  se je počasi um ikal 
spoznanju, da se bo tud i letošnje 
šolsko leto pričelo v dosedanjih 
pretesn ih  prostorih , da nove učil
nice ne bodo gotove v predvide
nem  roku. Zakaj ne?

»Gradbenik«, ki je  to delo p re 
vzel, je  začel z zem eljskim i deli 
19. feb ruarja , s tem  so se začele 
tud i prve težave. Z aradi deževja, 
ki jim  je  zalilo izkope za tem elje, 
so m orali z delom  prenehati. P ri 
kopanju  tem eljev 'so  pa tudi ugo
tovili, da s tru k tu ra  te rena n i ta k 
šna, kot so dom nevali in je  bilo 
treba nap rav iti nove izračune, s 
čim er se je  g radn ja  sicer pocenila 
za 3,5 m ilijona, m oralo se je  pa 
zopet čakati na odobritve po no
vih izračunih. Ko so bili tem elji 
gotovi in bi se m oralo začeti z 
zidom in kam nito  oblogo, ni bilo 
prostih  kam enarjev , ko so pa ti 
prišli, ni bilo od nikoder votlakov 
za stene in strope. Izvajalec opra
vičuje to s pom anjkanjem  to v rst
nega m ateria la , ni pa znano, ali 
je  bilo dovolj sto rjenega ob p ra 
vem  času, da bi bil m ateria l p ra 
vočasno na gradbišču.

V drugi polovici meseca aprila 
so prišli votlaki in g radn ja  je  s te 
kla ,četudi je  bila doslej že v za

m udi za en mesec. Da pa ne bi šlo 
pregladko, se je  pokazalo, da je  
arm atu ra , ki g re v stropnjake, 
prem očna te r  je bila izvršena ko
rek tu ra  tega načrta , s čim er se 
je  zopet p rih ran ilo  4500 kg železa 
v vrednosti 622.000 din, toda delo 
je  zopet počivalo nekaj dni.

S težavam i okrog nabave m a
teria la  pa ni bilo konec.

Velik problem  je bil z elek tro- 
filtrsk im i elem enti in opečnimi 
elem enti m odularnih  mer. P rve je 
izvajalec dobil iz T rbovelj, d ru 
ge pa iz ljub ljansk ih  opekarn.

Tehnični podatki (atesti) za n a 
bavljene elem ente so jam čili, da 
je  kvalite ta  solidna in da ustreza 
zahtevam  pro jekta. K er so pa ti 
elem enti nov gradbeni m aterial, 
na katerega se n ista  povsem za
nesla izvajalec ne p ro jek tan t, so 
naročili Zavodu za revizijo g rad 
benega m ateria la  in konstrukcij, 
naj jih  preizkusi. K om isija je 
ugotovila, da ti votlaki niso take 
kvalitete, kakor to navaja  doba
vitelj e lek trarne  T rbovlje ter, da 
se v predvidene nam ene ne m ore 
porabiti. Vsi vogalni stebri, g ra
jeni iz teh elem entov, so bili po 
rušeni in nap rav ljen i novi iz be
tona. Razum ljivo, da gre ta  asa- 
nacija  v brem e e lek trarne  T r
bovlje, ki ni dobavila kvalite tne
ga m ateriala. Vse take in podob-

Na gradbišču nove šole fotoreporter »Našega glasu« graditeljev
ni opazil

Stroški, naša slabost
Ekonomske enote bodo v bodo

če same vodile evidenco vseh 
stroškov materiala in uslug. Tako 
se glasi sklep UO kombinata, ki 
hoče s tem ukrepom prisiliti EE, 
da bodo v bodoče skrbneje pro
učevale in jih imele dnevno na 
vpogled stroške, ki bremenijo 
njih same.

Znižanje stroškov ne sme biti 
prepuščeno stihiji in samovolji. 
Ne smemo dopustiti, da bomo na 
znižanje stroškov vplivali kam
panjsko in to šele takrat, ko bo-

(N adaljevanje s str. 3) 
so v podjetju , čeprav  je  povsem 
naravno, da se m ora v prvi vrsti  
posluževati ravno  teh služb. To
da za posam ezna pom em bna 
vp rašan ja  bi bilo koristno, da bi 
se organi sam ouprav ljan ja  obra
čali za strokovna m nen ia  tud i na 
specializirane ustanove in službe 
drugih  podjetij, združenja itd.?

Proizvajalec

mo s presenečenjem opazili, s 
kako velikimi stroški proizvaja
mo. Znižanje stroškov mora biti 
vedno na dnevnem redu sestan
kov organov delavskega samo
upravljanja in sindikalne podruž
nice. Kako bomo v nadalje orga
nizirali delo na znižanju stro
škov, bo praksa sama pokazala. 
Predvsem je treba vedeti, kaj mo
ramo sploh napraviti, da bomo 
stroške zmanjšali in uspeh prav 
gotovo ne bo izostal. Nekatera 
podjetja so organizirala ankete o 
znižanju stroškov. Predlogov ni 
manjkalo in večina jih je bila 
sprejetih. Na ta način se je lastna 
cena proizvodov občutno zmanj
šala.

Nedavno je nek član DS pod
jetja predlagal, da bi postavili 
skrinjice v katere bi člani našega 
kolektiva lahko odlagali svoje 
predloge. Upajmo, da se bodo te 
skrinjice kmalu pojavile, isto
časno pa smo prepričani, da bo 
predlogov več kot prispevkov za 

Naš glas.

ne težave so povzročile, da je ta 
g radn ja  doslej že v zam udi za dva 
meseca, k a terih  ni več mogoče 
nadoknaditi. Upajm o pa, da ta 
zam uda ne bo tra ja la  več kakor 
dva meseca in da se bodo naši 
otroci vselili v novo šolo v teku 
m eseca novem bra letos.

»Val« v pristanišču
Sprehajajoč se po pristanišču 

sem opazil, da so odšle vse ribi
ške ladje na ribolov. Edino ribi
ška ladja »VAL« ena najuspeš
nejših ladij naše flote je prive
zana na obalo. Kaj se je zgodilo? 
Ali so ribiči umrli? ne, umrl je 
motor!

V lanskem letu smo imeli na 
zalogi 8 motornih glav, ki bi od
govarjala motorju na »VALU«. 
Kje so ti rezervni deli? Ako so 
jih porabili, zakaj niso pravo
časno preskrbeli nove? Kdo je od
govoren, da »VAL« leži v naj
boljši sezoni lova v pristanišču?

R a d o v e d n e ž
Morebitni odgovor bomo obja

vili v naslednji številki, kolikor 
ga bomo prejeli v 5 dneh po izidu 
te številke. (Op. uredništva.)



Stran 4___________________________________» N A  Š G L A S «    Št. 5 — 12. septembra 1962

O centru za strokovno 
izobraievanje

K akor je gotovo vsem znano, 
im am o v našem  kom binatu  služ
bo, ki se u k v arja  izključno z iz
obraževanjem  članov našega ko
lektiva, štipendisti in vajenci. K er 
se je  izkazalo, da ta  služba ne za
dostu je več našim  potrebam  in je 
že zasta re la  te r  ne koraka vštric 
z našim  gospodarskim  razvojem , 
je  kom isija za izobraževanje pri 
DS sklicala posvetovanje, k a te re 
ga so se udeležili vsi člani kom i
sije te r  p redstavn ik i naših sam o
upravn ih  organov, družbenih  in 
političnih organizacij v podjetiu . 
Po daljši debati, kako naj bi o r
ganizirali v bodoče izobraževanje 
v podjetju , so prišli do zaključka, 
da naj se ustanovi v kom binatu  
cen ter za strokovno izobraževa
nje.

S estav lja li naj bi ga:
1. šef centra,
2. dva in štru k to rja ,
3. up ravn i svet centra, ki bo se

stav ljen  iz 8 do 10 članov.
Ta cen ter naj bi prvenstveno 

posvetil vso skrb  delavcu v p ro
izvodnji, nudil naj bi prak tično  
pomoč proizvodnji tako z raznim i 
strokovnim i nasveti kak o r tud i z 
izboljšavam i raznih  faz dela itd.

Obenem  bi cen ter p rire ja l raz
ne k ra tk e  tečaje in sem inarje , 
k je r  bi se vsi seznanjali z raz
nim i zakonskim i predpisi, pravili 
in prav iln ik i podjetja.

N ajbolj važno delo, ki v bodoč
nosti čaka center, pa je  izpopol
n jevan je  delavca na delovnem  
m estu. Če prenašam o na delavca 
sam o teorijo, to še ne zadostuje, 
saj jo m arsikdo v praksi ne zna 
upo rab lja ti in seveda sčasoma vse 
pozabi, tako  da nim a od tega no
bene koristi ne on sam  niti skup
nost. Ce pa delavca prak tično  iz
obražujem o na sam em  delovnem  
m estu, je pa s tv a r  drugačna, ker 
tam  dela vsak dan in bo upo rab 
lja l p ri delu vse tisto  znanje, ki 
mu ga bo in š tru k to r p rak tično  
prenesel iz svojih izkušenj. Tako 
bo tudi povečal s tem  svojo sto 
rilnost in delo za n jega bo lažje, 
ker ne bo delal več nenotrebnih  
gibov in prem ikov, ki so mu do 
sedaj preprečevali, da bi lahko 
oprav ljal svoje delo efektivneje.

Tako bo cen ter lahko izvrševal 
to odgovorno in težko nalogo; je

» N A S  G L A S «  i z d a j a  k o l e k t i v  k o n s e r -  
v n e  i n d u s t r i j e  » D E L A M A R I S «  I z o l a  
—  L i s t  u r e j u j e  u r e d n i š k i  o d b o r :  T i -  
h o m l l  J a v o r š e k ,  A v g u s t  B r e z a v š č e k ,  
Z v o n k o  G r a h e k ,  T o m a ž  P a v l e t i č ,  in ž .  
G a b r i j e l  C o t i č ,  A l o j z  H u d a l e s ,  E m i l  
P u g e l j ,  V i l i  M o ž e ,  S a v o  K a p e l j ,  M i r o  
B a n o v a c ,  M i r o  S t r a n c a r ,  L u d v i k  F e r k  
i n  A d o  M a k a r o v i č  — O d g o v o r n i  u r e d 
n i k  A V G U S T  B R E Z A V Š Č E K ,  I z o l a ,  
B r k i n s k a  10 — T i s k a  t i s k a r n a  C a s o -  

p i s n o - z a l o ž n i š k e g a  p o d j e t j a  
» P r i m o r s k i  t i s k «  v  K o p r u

pa obenem nujno, da bodo v cen
tru  sodelovali ljudje, ki poznajo 
tehnološke procese v podjetju , ki 
so tako strokovno usposobljeni, 
da bodo svoje znanje brez težav 
prenašali na vse delavce v kom 
binatu . Ti ljud je, ki bodo stalno 
delali v centru , naj bi se izključ
no u k v arja li s problem i izobra
ževanja, ki n as ta ja jo  v proizvod
nji. Tako naj bi cen ter organizi
ra l svoje delo, da bi obravnavali 
najp re j sam o en oddelek. Tam  bi 
analizirali točno ves tehnološki 
proces, ugotovili, kakšne so po
m anjkljivosti, kako bi se dalo kaj 
sprem eniti, da bi proizvodnja bo
lje tek la itd. Ko bo ta  analiza 
končana, bi se točno p reštud ira lo  
delo na vsakem  delovnem  mestu, 
izboljšalo, k a r  je  po trebno izbolj
šave, in končno bi vse delavstvo 
seznanili z zakoni, p rav ili in p ra 
viln ik i podjetja , tako na p rim er z 
zakonom  o delovnih razm erjih , 
ker večina delavcev ne ve, kakšne 
so njihove pravice in dolžnosti. 
Sedaj bodo izšla vsa prav ila  pod
je tja , ki jih  vsak posam eznik ne 
bo mogel p reštud ira ti; je  pa n u j
no, da kot up rav ljavec vso to 
snov pozna. In  spet bo dolžnost 
centra, da bo ta  prav ila  in p ra 
viln ike prib ližal delavcu na tak 
način, da bo dostopen vsakem u 
brez kakršnegakoli filozofiranja.

Med drugim  je bilo tud i p red 
lagano, naj bi cen ter ne spadal 
d irek tno  v noben sektor, ker na 
ta  način bi prejem al navodila le 
od šefa tis tega sek torja , kam or bi 
spadal in s tem  bi nastopile ovire 
pri njegovem  delu.

N ujno pa je, da bo cen ter tes
no povezan z vsemi službam i v

ALI GOVORIMO IN DELAMO
ALI SAMO GOVORIČIMO?
Letos spomladi smo sprejeli na 

sindikalnem občnem zboru med 
drugim tudi sklep, da bomo v 
najkrajšem času ustanovili center 
za izobraževanje. O tej temi se 
mnogokrat govori in piše, odlo
čilo se je tudi že na razširjenem  
sestanku komisije za izobraževa
nje, kakšno vsebino naj ima cen
ter in na kakšen način naj začne 
z delovanjem. Zal je ostalo vse 
pri besedah.

Tudi DS je v začetku julija 
sklenil, da se Center mora form i
rati do konca avgusta ter, da se 
do tedaj redno poroča na vsaki 
seji, kaj je bilo tozadevno že na
rejenega. Danes smo že v sep
tembru, narejenega ni nič, pa tu
di nobenega poročila ni DS še 
prejel. Zdi se, da je sklep sindi
kalnega občnega zbora in sklep 
Delavskega sveta podjetja za ne
katere bob ob steno.

podjetju , ker bo lahko oprav ljal 
delo le s pomočjo ostalih  služb, 
k je r bo dobil razne podatke, po
trebe po kadrih  itd. Torej ljudje, 
ki bodo stalno zaposleni v cen
tru , bodo zadolženi predvsem  za 
problem e, ki nastopajo  v proiz
vodnji. K er pa je  izobraževanje 
nam enjeno celotnem u kolektivu 
od vodilnih ljud i do nekvalifici
ranega delavca, bi bilo neprav ič
no, če bi iz tega procesa izobra
ževanja izključili kader, ki ne 
dela v proizvodnji — to je  v ad 
m in istrac iji ozirom a v stransk ih  
obratih . Z aradi tega je  bil podan 
predlog, da bi se za neproizvodne 
oddelke dobilo p redavate lje  iz teh 
oddelkov, ki pa bodo m orali biti 
strokovno na višini. Ti bi potem 
predavali iz svojega resora stvari 
ostalim  delavcem , ki s tem  še n i
so seznanjeni.

T ukaj sem navedla samo p r i
bližni osnutek, kako naj bi se v 
bodoče razvijalo  izobraževanje v 
podjetju . V endar ta  osnutek še ni 
dokončen in želimo, da bi vsak, 
kdor ima kakšne pripom be ozi
rom a predloge, iste dostavil re fe
ren tu  za izobrazbo.

(N adaljevanje s str. 1)
K oper 11.710 
Izola 4.883 
P iran  5.117

G ibanje odstotka za delo ne
zmožnih zavarovancev je  bilo v 
letošnjem  letu  po m esecih in ko
m unah naslednje:

Koper Izola P iran
II. 6,89 6,23 6,87

III. 6,79 4,70 6,19
IV. 8,16 8,55 6,98

v . 7,21 5,99 4,77
VI. 5,39 6,00 4,23

VII. 5,54 4,54 4,73

Čepra v imamo v našem kom bi-
natu  ogrom no izostankov z dela 
zaradi bolezni, vpliva naslednji 
pregled k a r  nekako tolažilno. 
P reglednik  nam  pokazuje izolska 
podjetja  v drugem  trom esečju z 
odstotkom  bolniških dni:

Obnova 5,28
D elam aris 5,19
S tavbenik 4,55
K m etijska zadruga 12,67
Ruda 8,61
M ehanotehnika 7,20
M ala oprem a 6,30
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Kaj bo z nogometnim
igriščem

Pred  trem i leti je  vzklila za
misel za gradnjo  novega nogo
m etnega igrišča. T ak ra t so bili 
izgledi, da bo novo igrišče kar 
km alu zgrajeno, saj so dali vse 
sile, da se teren  izravna in takoj 
prične z gradnjo. Vsak dan so od 
ju tra  do noči buldožeri peli svojo 
pesem. Tudi delovna skupina je 
bila vsak dan na delu, Sedaj pa, 
kakor da ni n ikom ur več m ar za 
igrišče, g radn ja  počiva in trav a  
prerašča še nedokončano delo.

Iz nerazum ljiv ih  vzrokov je ob
čina predčasno odstran ila  ograjo 
in tako praktično odpravila staro  
igrišče. To igrišče je  bilo še do
bro in sposobno, da se na njem  
igra. Novo igrišče, ki bi m oralo 
biti sposobno za igro, še p reden 
se sta ro  ruši, pa je  ostalo na m rt
vi točki.

Ako je  ta lokacija bila nam e
njena za gradbišče, potem je ja s
no, da rušiti ograje  ni bilo treba, 
saj m ora b iti pravilom a vsako 
gradbišče ograjeno. Ako pa so že 
tedaj ugotovili, da te ren  za g rad 
njo ne ustreza, naj bi p rav  tako 
pustili ograjo in sedaj bi igrišče 
lahko služilo svojem u nam enu. 
M orda je  hotela občina s tem  po
spešiti gradnjo  novega igrišča?

Skoraj ni bilo dneva, da ne bi 
odgovorni funkcionarji nogom eta 
spraševali m erodajne forum e na 
občini za finančno pomoč. Odgo
vor je  vedno enak: »D enarja ni«. 
Mi pa pravim o in po vsej pravici 
trdim o, da denar je, le za nogo
m et ga ni. Poglejm o samo, koli
kokrat so bile m estne ulice in ce
ste p rekopane z ja rk i in to tako 
nenačrtno, da so v enem  tednu 
d v ak ra t kopali na enem  in istem 
kraju . Danes je  bilo potrebno za 
kabel telefona, drugi dan je  bilo 
potrebno za kabel električnega 
voda, nazadnje pa še za kana li
zacijo. Upajm o sedaj, da bo ko
nec. P ripom niti m oram o še to, da 
ko so delavci kom unalnega pod
je tja  občine Izola asfa ltira li k r i
žišče pred gostinskim  podjetjem  
»Turist«, da je  nekdo opozoril de
lovodjo n a  neko nepravilnost, ta 
mu je  zasolil nazaj, da se nima 
kaj vm ešavati v to delo. V pra
šam  ga, ali ni mogoče od nas 
vseh neki delež tru d a  vložen v to, 
da se nekaj naprav i v kom uni in 
zakaj se občan ne bi smel zani
m ati za taka dela?

O m eniti m oram  še nekaj o k r i
zi denarja  in o našem  ljubljencu 
NK D elam aris. Mnogo je bilo go
vora in p isan ja o novorojenčku 
NK D elam aris. Upali smo, da se 
bo -ta otrok razv ijal ob b ra tsk i 
pomoči in ne v pom anjkanju  pred 
očmi vseh, ki so mu botrovali ob 
rojstvu.

Ze v sam em  začetku smo se bali 
m orebitne paralize, a ta  s trah  je 
bil odveč. Takoj po porodu so bili 
izgledi, da bo ta  otrok doživel 
lepo rast, bodočnost in tud i s ta 
rost, saj ga je  negoval vsak, kdor 
ga je  le malo poznal.

Sedaj je tega konec! O troških 
doklad mu ne priznajo, ostalih 
zaslužkov pa nima. P restopil je  v

>
>
i

I

Zadnje dni julija smo trije 
predstavniki »Delamarisa« — gl. 
direktor, teh. direktor in vodja  
kapitalne izgradnje obiskali dvoie  
podjetij sorodne industrije na 
H rvatskem  in sicer: »Kalnik« v  
Varaždinu in »Podravko« v K o
privnici.

Na pot smo se odpravili pred
vsem  zato, da vidimo kako dela
jo, kakšni so njihovi dosežki v 
živilski industriji in končno, prav 
je  vrniti  obisk predstavnikom  
»Podravke«, ki  so bili maja m e 
seca pri nas.

Smatramo, da so stiki s sorod
nim i podjetji koristni, zlasti z 
onimi, k jer  so urejeni medsebojni  
odnosi. V marsičem se da zavzeti  
skupna stališča, tako glede na 
stopa na jugoslovanskem trgu, 
glede trgovskih potnikov, preskr
be s surovinami (glutaminat), na 
grajevanja itd.

V obeh podjetjih so nas lepo in 
prijazno sprejeli.

»V »Kalniku« smo si ogledali 
poslovne in predelovalne prosto
re, ki so sicer stari, vendar niso 
v stiski s proizvodnimi površina
mi. Upravno poslopje je novo. 
Proizvajajo: konzervirane ku m a 
rice, marmelado, kompote, papri
ko, džem, grah, stročji fižol, razne

višji razred  šolanja in postal član 
SCL, po trebuje mnogo več de
narne  pomoči kot prej. To m u bo 
mogoče le tedaj, če mu sta rši in 
pa skupnost zagotovijo m a teria l
no pomoč.

Ostal pa je zapuščen, za njega 
ne skrbi nihče in če se km alu ne 
najde kdo, da bi tem u otroku po
magal, se je bati, da naprav i še 
samomor. To bi bilo nezaželeno. 
A če do tega k ljub  tem u pride, 
potem  bo verje tno  nekdo nosil 
m oralno odgovornost. M. S.

pulpe in raznovrstno sušeno zele
njavo.

V obratu je bil za nas pred
vsem  zanimiv stroj za rezanje  
zelenjave. Stroj je dobavljen iz 
N em ške demokratične republike  
— tipa »LIPSIA«. Dovolili so 
nam, da pripeljemo svojo zelenja
vo in stroj preizkusimo. (To je 
bilo tudi izvršeno in stroj se je 
pokazal zelo uporaben, zlasti za 
rezanje zelenjave v  kocke. K apa
citeta ca. 1500 do 1800 kg na uro.)

Naslednji dan smo vrnili obisk 
»Podravki« v Koprivnici.  Pokaza
li so nam vse oddelke. Zgradili so 
novo proizvodno halo z vsem i po
trebnimi inštalacijami. Hala je 
paralelno pregrajena za več teh 
noloških poti, en del pa služi za 
sanitarije.

V nadstropja niso šli (tudi ni 
zato pri n jih  nobene potrebe). Po
sebej imajo garažo in vzdrževa l
ne obrate. Kotlovnica je urejena  
—- povratek kondenzata in jo n 
sko omehčevanje vode. Ravno ta
ko imajo povsod izolirano razvod-  
no omrežje pare. Ostanke starih 
poslopij postopoma likvidirajo. 
Skratka , povsod se vidi, da pod
je tje  dobro uspeva. Pokazali so

(N adaljevanje na str. 8)

Poleg zgradbe občinskega ljudskega odbora gradijo veliko poslovno 
stavbo. — Na sliki: gol na starem nogometnem igrišču.

Z obiska pri 
sorodni industriji
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REVOLUCIONAR PRIPOVEDUJE
OB PETDESETLETNICI 

SLAVKA JAKŠA
Pred ž iv l jen jsk im  jubilejem  smo  

obiskali predsednika našega UO 
tovariša S lavka  Jakšo, ki bo 22. 
septembra letos praznoval svojo  
petdesetletnico. Zaprosili smo ga, 
naj nam  kaj pove iz svojega ž iv 
ljenja, saj v  50 letih se je tega 
veliko nabralo. V svoji skrom no
sti se je sicer branil češ: »Kaj bi 
pravil in čemu bi pisali o meni,« 
vendar se je le odtajal in začel.

»Kot otroku mi ni bilo nič po
sebno hudega. Podil sem se z 
ostalimi otroci vred  po črnomalj
sk ih  ulicah in vrtovih, skrivaj lo
vil ribe v Lahinji in počenjal vse 
tisto, kar počno otroci v takem  
podeželskem mestecu.

Toda, ko sem bil star 17 let, sem  
bil že izučen mizar in s tem  je 
bilo tudi konec brezskrbnega ž iv 
ljenja. Začela se je borba za kruh. 
Mojster, pri katerem  sem se iz
učil, m e  ni več potreboval, kajti  
kot pomočnika bi me moral pla
čati, zato je  vzel novega vajenca, 
ki m u  je  zopet delal zastonj tri 
leta. Takšna je  bila tedaj praksa 
in nepisan zakon izkoriščanja. 
Prav v  času, ko sem postal po
močnik, je pretresala svet velika  
gospodarska kriza in tedaj ni bilo 
ne dela ne denarja. Pod silo raz
m er sem se zaposlil pri nekem  
m izarju  v  Mokronogu, ki nam  je 
dal po 10 dinarjev na dan in hra
no. Za 10 dinarjev si tedaj lahko  
kupil 40 cigaret Zeta. To je  bilo 
težko, vendar se na domače n i 
sem mogel zanašati in opirati, saj 
sem bil mlad, zdrav in imel sem  
poklic.«

»Kdaj si se pa začel udejs tvo 
vali v  delavskem  gibanju?« smo 
ga spraševali dalje.

»Da po pravici povem, sam ne 
vem, ker to se ni začelo z  nek im  
datum om  ali z  nek im  dejanjem.  
Po m alem  in po svojih močeh  
sem se vk ljučeval nevede n ek a 
ko iz lastnih nagibov že zelo zgo
daj. Leta 1935 sem bil že zaprt z 
nekaj prijatelji vred, ker smo ob 
državnih volitvah vzklika li  po 
Črnomlju  proti tedanjem u reži
m u  in proti vladni listi. Označili 
so nas za nevarne komuniste, kar  
m i je  kar godilo, četudi v to n i 
sem bil prepričan, da sem res ta
ko nevaren režimu. V  odgovor na 
našo aretacijo so pripravljali Čr
nomaljci ve like demonstracije po 
mestu, na katere bi prišli tudi 
l judje iz hrva tske  strani onstran  
Kolpe.

Tega pa so se tedanji oblastni
ki prestrašili in nas po treh dneh  
vseh osem izpustili. Dobili smo le 
pogojno kazen, hujša kazen je pa 
bila v  podjetju  »Jugoles«, kjer  
sem bil takoj po vrn itv i  iz zapora 
odpuščen iz službe.

Podobna stvar  se je ponovila  
ob volitvah leta 1938, le da so nas  
tedaj zaprli zaradi parol proti po

litiki naslonitve na  nacistično 
Nemčijo in bratenja s fašizmom.  
Ze pred volitvami so dobili orož
n ik i močne okrepitve, tako da 
smo lahko vnaprej računali, kaj 
bo. Toda naloge smo izvajali do
sledno in brezpogojno.

Našim akcijam je sledil zapor 
in obvezen odpust iz službe. Tega 
leta sem bil sprejet tudi v Par
tijo. Ob tej priložnosti ni bilo 

svečanih nagovorov ne pogrnje
nih miz. Sestali smo  se izven m e 
sta v nek i  visoki koruzi in tu so 
m i povedali, da sem sprejet v  
organizacijo, kar sem si štel v  n e 
izmerno čast in zaupanje. Iz t i 
stih časov se spominjam, da je 
prišla kot član CK K P S  večkrat  
na naše sestanke Vida Tomšičeva  
in nam  prinašala navodila, na 
svete in naloge. Ko se je  zadnja  
leta pred vojno gradila proga Čr
nomelj—Vrbovško, sem bil pri tej 
gradnji zaposlen kot vodja m izar
sk ih  delavnic. Zaradi n izk ih  plač 
sem dobil nalogo, da organiziram  
stavko in nekaj dni smo res ostali 
vsi mizarji doma. Toda našli so 
se stavkokazi, ki so se ponudili 
na naše mesto in bili sprejeti. Vsi  
ostali smo bili takoj odpuščeni.

Prav to odpuščanje in pa poli
tične naloge, ki  smo jih izvajali, 
m e je privedlo do tega, da sem  
odprl svojo mizarsko delavnico. 
S tem  sem se otresel tistega s tal
nega nadzorstva nad seboj, vsako  
pot sem lahko zamaskiral s po
slovnimi opravki.

V tej delavnici sem pričakal tu 
di okupacijo in sovražnik je po
stavil postojanko prav pred mojo  
delavnico, v  Sokolski dom. S tem  
se je začelo novo, mnogo težje  
obdobje političnega dela, pod tež
j im i okoliščinami so se začele a k 
cije političnega, vojaškega in go
spodarskega značaja. Večkrat smo  
bili vso noč v borbi z  okupator
jem, drugi dan pa poslušali p re
tiravanja o tisočih partizanov in 
kom entarje  o našem delu, saj niso 
sumili, da j im  tale mirni »fale- 
gname« ponoči ne da spati in  na 
pada armado velikega imperija.

Da, tako je  šlo do 1942, tedaj 
so m e pa zaprli in ker  niso imeli 
dovolj dokazov, so m e internirali, 
sicer bi se tedaj z menoj drugače 
končalo.

Po kapitulaciji Italije sem pri
šel na Primorsko in postal kom i
sar bataljona v  tedanji Soški bri
gadi, ki je kasneje postala briga
da Simona Gregorčiča. S politič
n im  delom sem se ukvarja l ves 
čas v partizanih in še kasneje n e 
kaj časa kot oficir JLA.«

»Kaj in kdaj ti je  bilo v ž iv l je 
n ju  najhuje in najteže?« smo v r 
tali z vprašanji dalje.

»Vsekakor je bil tis ti čas pod 
okupacijo v  Črnomlju najtežji del 
mojega življenja,« je povedal to
variš Jakša.

»Tedaj smo morali izvajati sila

tvegane akcije pred očmi okupa
torja, ne meneč se za številne vo 
hune in ovaduhe, ki  so oprezali 
in prisluškovali vsepovsod. Moral 
si biti dobesedno vsak trenutek  
pripravljen na vse, na aretacijo, 
zapor pa tudi na streljanje. Ta 
čas je bil mnogo hujši od tistega 
stradanja na Rabu ali ha jk  po 
tolm inskih  hribih. S tan je  se je v 
Črnomlju še posebno poslabšalo 
po katastrofi belokranjske čete na 
Gorenjih Lazih, ko so Italijani iz 
ujetega partizana Korelca napra
vili izdajalca.«

»Kdaj si bil pa v svojem  ž iv 
ljenju najbolj vesel in srečen, kaj 
je  bilo najlepšega?« smo hoteli še 
vedeti.

»Najlepše doživetje  v m ojem  
ž iv ljenju  je bila osvoboditev. T i
stih majskih  dni leta 1945 ne bom  
pozabil nikoli. Kako neki! S tem  
je bilo konec tistega nečloveške
ga trpljenja, preganjanja, zapo
rov in internacije. Bil je konec  
krvave morije. Vedel sem, da je

zmagala naša stvar, zmagala je 
revolucija,« je  v zanosu zaključil 
tovariš Slavko.

»No, za zak ljuček še eno vpra
šanje. A li imaš kakšno stalno n e
izpolnjeno željo, k i  te spremlja že 
dalj časa?« smo ga še pobarali.

»Da, tudi to imam,« nam  je od
govoril, »vedno sem si želel imeti  
lasten dom, m islim  tak  skromen,  
k i  pa je  lahko tudi prijeten in to 
pel. Tega sem si vedno želel in 
si ga še želim, četudi vidim, da 
do njega ne morem.«

Tako nam  je na kratko  povedal 
svojo živ ljenjsko  pripoved revo
lucionar, čigar mladost je bila ena 
sama velika akcija za zmago re
volucije.

Za svoje delo je prejel prizna
nje spominski znak 1941 ter vrsto  
vojaških odlikovanj.

Ob njegovem  živ l jen jskem  pra
zn iku  m u  vsi člani kolektiva če
stitamo in želimo še dolgo vrsto  
srečnih let v  krogu  svojih  dragih.
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Kako uporabljamo 
planske  

kalkulacije

POJASNILO O PLAČEVANJU SINDIKALNE ČLANARINE

Se vedno so nejasnosti glede lestvice ozir. višine sindikalne 
članarine, ki jo p laču je jo  člani na osnovi višine p reje tih  
osebnih dohodkov. Lestvica sindikalne članarine je naslednja:

1. vajenci . . . . . 5,— din
2. do 7.000 din . . . . . . 35,— din
3. od 7.001 din do 9.000 din . . . . . . . 50,— din
4. od 9.001 din do 12.000 din . . . ...............  80.— din
5. od 12.001 din do 16.000 din . . . . . . . 110.— din
6. od 16.001 din do 20.000 din . . . . . . . 140.— din
7. od 20.001 din do 25.000 din . . . . 170,— din
8. nad 25.000 din . . . . 200,— din

Počitniški dom v Lepeni 
zapira svoje duri!

K er je  krog uporabnikov naših 
p lanskih  kalkulacij zelo širok, ne 
bo napačno, če tu  na kratko , a 
v glavnih  črtah  opišemo način se
s tav ljan ja , predvsem  pa uporabe 
naših p lanskih  kalkulacij.

Naše p lanske kalku lac ije  so pri 
vseh izdelavnih m ateria lih  zasno
vane na planskih  cenah m a te ria 
la. V planski ceni m ateria la  so 
upoštevani tile stroški: p redvide
na povprečna nabavna cena, po
večana za stroške dovoza do sk la
dišča, p ri ribi, k je r je skladišče 
hladilnica, pa še strošk i h la jen ja 
in vzdrževanja v hladilnici.

A m ortizacija in investicijsko 
vzdrževanje so računan i na osno
vi predvidene le tne proizvodnje 
in dejanske am ortizacije tistega 
izdelavnega stroškovnega m esta.

K alku liran i osebni dohodki so 
računani po ceniku del iz p ra 
viln ika o delitvi osebnih dohod
kov.

O bratna režija je računana na 
osnovi predvidenih  režijsk ih  s tro 
škov ekonom ske enote, ki izde
lu je  tis ti izdelek.

V obratn i režiji so vkalk u lira - 
na tu d i nadom estila za osebne 
dohodke (dopusti, povprečni iz
ostanki z dela).

Posebej so izkazani k a lku la tiv - 
ni stroški za elektriko, vodo in 
paro  te r  kalku la tivn i kalo. To pač 
zaradi tega, k e r v podjetju  še ne 
posedujem o m erila teh stroškov, 
da bi jih  lahko norm irali.

Pod upravno  prodajno režijo so 
vkalku liran i vsi sta ln i (redni) 
upravno  prodajn i stroški brez 
odprem nih stroškov.

Vsi ti strošk i tvorijo  lastno ce
no, to je  ceno, ki jo  vsaka teh 
kalkulacij končno prikazuje.

P ri p rim erjav i posam eznih ka l
kulacij pa lahko opazimo, da ni 
p ri vseh izdelkih uporabljen  enak 
način k a lk u liran ja  em balaže. P ri 
r ib jih  konzervah na p rim er ni v 
lastn i ceni vka lk u liran  zaboj niti 
kan ta, m edtem  ko kalku lacija  za 
juhe vsebuje tud i em balažo. Za
kaj ta  razlika? Vzrok tem u je 
različni postopek konfekcionira- 
nja. M edtem  ko pridejo  rib je  
konzerve v večini prim erov  v 
skladišče v in te rn ih  zabojih te r  
se vlože v kom ercialno em balažo 
(zaboj ali karton) šele pred  od
prem o, p ri ju h ah  ne uporabljam o 
dvojne em balaže, tem več se juha 
pak ira  takoj v kom ercialho em 
balažo. Ne m orem o torej p ri r ib 
jih  konzervah vkalku lira ti zabo
ja, ko proizvod s tem  stroškom  
v skladišču še ni obrem enjen.

Tudi letos naš dom že zak lju 
čuje svoje poslovanje. Reka do
pustnikov, ki jo je  bilo še pred 
k ra tk im  zelo težko usm erjati, je 
nenadom a usahnila. Ponovil se je 
pojav, ki ga opažam o vsako leto: 
naval v  m esecih ju liju  in avgu
stu, nezain teresiranost za počit
nice pa v ju n iju  in septem bru. 
Komu je  to prip isati? P rijav ljen -  
ci za počitniški dom so dajali 
najrazličnejša to lm ačenja: ju lij in 
avgust sta  n ajp rim ernejša  za do
puste, septem ber je  hladen in 
ravno  tako jun ij, v ju n iju  je še 
v šolah pouk, v sep tem bru  se 
pouk začne in naši otroci ne m o
rejo v Lepeno itd.

N ekateri od teh  odgovorov so 
popolnom a utem eljeni, d rugi pa 
n iti najm an j ne. Res je  nam reč, 
da družine s šoloobveznimi otroci 
n ikakor ne m orejo na dopust med 
šolskim  letom. Ni pa res, da sta 
jun ij in spetm ber neprim erna za 
počitnice. Z lasti septem ber je m e
sec, ki je  najp rim ernejši za do
pust v hribih. V sak ljub itelj in 
poznavalec naših p lan in  bo takoj

po trd il te r  nam  brez oklevanja 
svetoval sep tem brske počitnice. 
Tudi letošnja sezona je  potrdila 
to dejstvo.

Kdo od nas se ne bi odzval v a
bilu Lepene, ki se je  pojavilo  na 
oglasnih deskah naših obratov v 
zadnjih  dneh avgusta, ko je  v ro
čina najbolj p ritiskala? Kdo ne bi 
tedaj rad  sedel v h ladnih  lepen
skih gozdičkih, ali pa ob žuboreči 
gozdni rečici, ki s slapovi in b rzi
cam i svoje ledeno m rzle vode širi 
tako p rije ten  hlad? Kdo ne bi ra 
je  zvečer balincal za počitniškim  
domom v volneni jopici in dolgih 
hlačah, kakor pa polnag lovil zrak  
v neznosni in težki vročini, ki nas 
tu  v Izoli obdaja?

Odgovor res ni potreben! Le
pena je  v takšn ih  dneh  p rav i ra j, 
ki ga m oram o vsekakor čim bolje 
izkoristiti s tem, da sezono po
daljšam o. Kako to doseči? Za to 
naj poskrbi naša sindikalna orga
nizacija, ki je  poklicana, d a  nudi 
svojim  članom  čim boljše pogoje 
za letni počitek.

Počitniški dom bo nudil skupini, ki se vrača s Triglava, prijeten oddih
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Nagrabna križanka

V o d o r a v n o :  1. o b e d ,  6. z n a č k a  za  
i m e ,  11. o k r a j š a v a  z a  » o d l i č n o « ,  12. j a 
d r a n s k o  l e t o v i š č e ,  14. b o d i c a ,  15. m o 
š k o  i m e ,  16. l a h k o  a t l e t s k a  d i s c i p l i n a ,
18. t u j e  ž e n s k o  i m e ,  2 0 . v e z n i k ,  21. 
m e s t n i  n a s a d ,  22. b r e m e ,  24. n r a v o -  
s l o v j e ,  26. p r i i m e k  n a š e g a  m l a d e g a  
š a h o v s k e g a  m o j s t r a ,  27. v a ž e n  i z d e l e k  
iz  c e l u l o z e ,  29. p r i p a d n i k  s k u p i n e  s t a 
r i h  S l o v a n o v ,  30. s r b s k a  k u h i n j s k a  
s p e c i a l i t e t a ,  31. v r s t a  o d l i č n e g a  s a d j a ,  
33. n o v i c e ,  34. z n a n i  j u g o s l o v a n s k i  
p l e s n i  a n s a m b e l ,  35. s p o r a z u m i ,  36. d e 
n a r n i  z a v o d  ( d v o j . ) ,  38. s r b s k a  » š k o 
d a« ,  40. d o m o v i n a  r i b ,  41. a r a b s k i  
ž r e b c i ,  43. g l a s b e n a  v a j a ,  45. p l a v o ,  
46. s v o b o d e n ,  48. p r i j e t n i  v o n j i ,  50. 
o b d e l a n a  z e m l j i š č a  o b  h i š i ,  51. t u j e  
ž e n s k o  i m e ,  52. v e z n i k ,  54. d e ž e l a  v 
A z i j i ,  55. v e z n i k ,  56. z n o j ,  57. v e l i k a  
p o s o d a ,  59. h o d i t i ,  60. š v i c a r s k a  t e r i 
t o r i a l n a  e n o t a ,  61. n e v a r e n  š p o r t n i k .

N a v p i č n o :  1. d e l  s k e l e t a ,  2. o d k o 
p a v a n j e ,  3. p o t r e b š č i n a  p r e v a j a v c a ,  4. 
v p r a š a l n i c a ,  5. p r i t o k  V o l g e ,  6. p r e d 
lo g ,  7. n e m š k i  p r e d l o g ,  8. p r e p l a h i ,  9. 
i m e  ( p o d j e t j a ) ,  p o d p i s ,  10. ž e n s k o  i m e ,  
13. r i m s k i  p o z d r a v ,  14. p o d ,  17. ž i v a l 
s k a  z v r s t ,  19. o č e ,  20. u r a d n i  s p i s ,  21. 
g l a s b e n i  p o j e m ,  23. s t r g a n j e ,  25. n a j 
d a l j š a  i n d i j s k a  r e k a ,  26. m e s n i  p r o i z 
v o d ,  28. ž e l e z n i š k a  p o s t a j a  n a  p r o g i  
L j u b l j a n a — M a r i b o r ,  30. s t r a n k e ,  32. 
p r i i m e k  z n a n e g a  p o m o r s k e g a  s t r o k o v 
n j a k a ,  33. s v o j i l n i  z a i m e k ,  36. l e p o

Mali oglasi
P R O D A M  R A D I J S K I  A P A R A T  ( t r a n 

z i s t o r  n a  b a t e r i j e ) ,  d i m e n z i j e  4X10X 
X i 5 c m ,  z n a m k e  » G R U N D I G « ,  z a
15.000 d i n .

P R O D A M  S K O R A J  N O V  P L I N S K I  
Š t e d i l n i k  s p e č i c o  »s l o b o d a -  
I G N I S «  z a  35.000 d i n  ( c e n a  n o v e g a  j e
41.000 d i n ) .  I n d u s t r i j s k a  3/11.

S K O R A J  N O V  T E L E V I Z O R ,  k i  g a
l a h k o  v i d i t e  v  m e n z i  o b r a t a  A R G O ,  
b o  v  k r a t k e m  n a  p r o d a j .  D a n  p r o 
d a j e  i n  i z k l i c n o  c e n o  b o m o  o b j a v i l i  
v  n a s l e d n j i  š t e v i l k i  N a š e g a  g l a s u .  

N A R O Č N I K I  D R V  I N  P R E M O G A  l a h 
k o  o d p e l j e j o  n a r o č e n e  k o l i č i n e  v s a k  
d e l a v n i k  o d  15. u r e  d a l j e  i z  b i v š e g a  
d v o r i š č a  M e h a n o t e h n i k e  ( o d  v h o d a  
v  I r i s  100 m e t r o v  p r o t i  b o l n i c i ) .  

N A S L O V I  M A L I H  O G L A S O V  s e  n a 
h a j a j o  v  u r e d n i š t v u  v  o b r a t u  I R I S  
p r i  t o v a r i š u  B r e z a v š č k u .  V s e  m a l e  
o g l a s e  o b j a v l j a m o  z a  č l a n e  n a š e g a  
k o l e k t i v a  b r e z p l a č n o .  ( O p .  u r e d 
n i š t v a . )

v e d e n j e ,  37. š t e v n i k ,  39. g r š k a  m i t o 
l o š k a  o s e b n o s t ,  40. ž e n s k o  i m e ,  41. 
n a d a v ,  44. i t a l i j a n s k o  » l j u b l j e n a « ,  45. 
s o r o d n i k ,  46. š t e v n i k ,  47. l a h k o  a t l e t 
s k a  d i s c i p l i n a ,  49. k n e z  b e d u i n s k e g a  
p l e m e n a ,  51. g l a s ,  53. j a d r a n s k i  o t o k ,
56. i t a l i j a n s k a  r e k a  ( o r ig . ) ,  58. p r e d l o g .  

R e š i t e v  p o š l j i t e  n a  u r e d n i š t v o  d o  •
20. s e p t e m b r a  1962.

R E Š I T E V  K R I Ž A N K E  
I Z  P R E J Š N J E  Š T E V I L K E  

V o d o r a v n o :  1. r i b e ,  4. r u d o ,  7. a r -  
p a d ,  9. s k ,  11. o r i ,  12. v e ,  13. t o g ,  15. 
s o l ,  16. k o b d i l j ,  17. b o l .  18. a k t ,  20. a š ,
21. d e d ,  23. o r ,  24. i n d u s ,  26. a r g o ,  27. 
r o v t .

N a v p i č n o :  1. r a s t ,  2. b a ,  3. e r o ,  4. 
r a i ,  5. u d ,  6. o r e l ,  8. p r e d j e d ,  10. k o 
k o s ,  12. v o j k o ,  14. g o l ,  15. s l a ,  17. b a l a ,
19. t r s t ,  21. d n o ,  22. d u r ,  24. ig ,  25. so .

Naše strojepiske 
bodo tekmovale
Vsako tekmovanje podžiga tek

movalce k boljšemu uspehu. Prav 
tako kot v športu in drugih po
dročjih dejavnosti, tudi strojepi
ske povsod v svetu tekmujejo 
med seboj. Takšno tekmovanje 
bomo organizirali tudi v našem  
kombinatu. Tekmovalk, morda 
tudi tekmovalcev, ne bo manjka
lo, saj vemo, da si s pisalnim stro
jem precej članov našega kolek
tiva služi kruh. Pri tekmovanju, 
ki bo obvezno, saj sc bo vršilo v 
rednem delovnem času, ne bo od
ločilna samo brzina, ampak tudi 
točnost.

Pisanje s pisalnim strojem ni 
lahko, saj zahteva ne samo spret
nost, ampak tudi velik napor. 
Ugotovljeno je, da se za 8-urno 
tipkanje porabi prav toliko ener
gije kot za prekladanje tridese
tih ton premoga.

V eni naslednjih številk bomo 
objavili rezultate tekmovanja in 
morda tudi sliko prvakinje.

Vzajemna pomoč
Na up ravn i odbor je naslov lje

nih več prošenj članov kolektiva, 
ki niso člani b lagajne vzajem ne 
pomoči. Takjh  prošenj UO b la
gajne ne bo vzel v pretres. P ra v  
tako ne bodo dobili posojila č la
ni, ki še n im ajo trim esečnega s ta 
ža v b lagajni. Danes im a b lagajna 
VP 135 članov in lastn ih  sredstev  
približno 150.000 dinarjev . D elav
ski svet podjetja je  dodelil b la 
gajni kot posojilo, ki pa se m ora 
v rn iti sind ikaln i podružnici, 384 
tisoč d inarjev . S indikalna podruž
nica je dala b lagajn i posojilo v 
višini 150.000 din. K akor vidite, že 
danes razpolaga b lagajna VP s 
približno 700.000 din. F orm ularji 
za p rošn je za posojila se dobijo 
pri v ra ta r ju  obrata  Argo in Iris. 
P ri dodeljevanju  posojil bo UO 
b lagajne  upošteval težave, v k a 
te rih  je  prosilec. Socialno pomoč 
bo dala b lagajna le po predhodni 
odobritvi sindikalnega odbora. Za 
znesek socialne pomoči se bo 
zm anjšalo posojilo sind ikalne po
družnice pri blagajni. Socialno 
pomoč bo sindikalni odbor p ri
znaval le v prim erih , ko člana 
kolektiva zadene nesreča.

(N adaljevanje s str. 5) 
nam velike obdelane površine n a 
sadov ribezlja, višenj, kutin, m a 
relic in m ed temi nasadi tudi ze 
lenjavo. Ne trpijo pomanjkanja  
delovne sile in za n jih  ni pro
blem »preko noči« dobiti 300 lju 
di za izredna dela (obiranje sade
žev, konice dela ipd.). Tudi dinar 
je več cenjen kot pri nas, kar je 
razvidno iz višine nagrajevanja  
in takojšnjega množičnega odzi
va na delo.

Proizvajajo: juhe, marmelado, 
kompote, vložene kumarice, grah, 
sadne sokove, džeme. V svojem  
sklopu imajo klavnice in vse lo
kalne mesnice za predelavo mesa.

Poskrbeli so tudi za oddih čla
nov kolektiva  ob jezeru »Šoderi- 
ci« pri madžarski meji, k jer  im a
jo lepo urejeno restavracijo s ko 
pališčem, čolni in kamor radi za
hajajo, čeprav je neka j k i lo 
m etrov od Koprivnice.

Pri medsebojnih razgovorih 
smo izmenjali neka j misli, kor ist
nih za obe podjetji v  pogledu n a 
daljnjega sodelovanja.

Med drugim smo prišli tudi do 
tega, da bi naši sindikalni organi
zaciji lahko organizirali športna 
tekm ovanja  — enkrat v  Izoli, 
drugič pri njih, to pa v mesecih,  
ko ne bo toliko dela, ne pri njih, 
ne pri nas. Na ta način bi se bolje 
spoznalo m ed seboj več članov 
kolektiva, ki imajo podobno  nro- 
izvodnjo, čeprav eni na Hrvat-  
skem, drugi v  Sloveniji.

V Koprivnici smo dobili dobre 
vtise in bili zelo zadovoljni z le
p im  tovariškim  sprejemom.


